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פרשת עקב

כל  מהלב  ולעקור  זולתו  עם  ובענוה  בכניעה  לנהוג 
סוגי גאוה וגסות הרוח !

מהפסוק:  וכן  ז-כו)  (פרק  ביתך"  אל  תועבה  תביא  "ולא  מהפסוק:  נלמד 
"ורם לבבך ושכחת את ה'" (פרק ח-יד)

ודרשו חז"ל: כתיב "ולא תביא תועבה אל ביתך" וכתיב: "תועבת ה' כל גבה לב" (משלי טז) 
מכאן אמר רבי יוחנן משום רשב"י כל אדם שיש בו גסות הרוח כאילו עובד עבודת כוכבים. וכן: 
אמר ר' יוחנן, כל אדם שיש בו גסות הרוח כאילו כפר בעיקר שנאמר: "ורם לבבך ושכחת את 
ה'" (סוטה ד:). עוד דרשו: אזהרה לגסי הרוח מנין? אמר ר' נחמן בר יצחק "ורם לבבך ושכחת 
את ה'" וכתיב "השמר לך פן תשכח את ה'" וכדר' אילעא דאמר, כל מקום שנאמר "השמר" אינו 

אלא "לא תעשה". (סוטה ה.).
הענוה היא היסוד ליראת שמים ולכל עבודת ה'. וכפי שהביא האורחות צדיקים: "הענוה היא 
סולם לעלות לדרכי הקב"ה שנאמר: "ידרך ענוים וילמד ענוים דרכו" (תהלים כה-ט) וממנו יגיע 

להשיג יראת ה' ברוך הוא שנאמר "עקב ענוה יראת ה'". וכן פירש שם המצודת דוד. עיי"ש.
רבינו החיד"א זצ"ל מצא לכך רמז נאה בפסוק "ועתה ישראל מה ה' אלוקיך שואל מעמך 
כי אם ליראה" (דברים י-יב) ודרשו חז"ל (בב"ר כא-ו) אין "ועתה" אלא לשון תשובה. זה הדבר 
שמשה רבינו אומר לישראל "ועתה ישראל" - אם ברצונך לשוב בתשובה שלימה ולירא את ה', 
אזי - "מה ה' אלוקיך דורש ממך" - "מה" מסמל את מדת הענוה, על דרך "ונחנו מה". הקב"ה 
דורש ממך את ה"מה" שתהיה עניו וכאפס בעיניך, ובזה יתכפרו עווניך. ומזה תגיע לירא את ה'.

חז"ל דורשים (בילקוט) בפסוק (בשמואל א) "ויבן שאול מזבח לה'". שזהו שבחו הגדול 
של שאול שהוא זה שהחל להקריב קרבנות במזבח. ושואלים חז"ל: והלא כמה מזבחות בנו 
הראשונים, כמש"כ ויבן נח מזבח, וכך גם אברהם, יעקב משה ויהושע? ומתרצים חז"ל: מאחר 

שנתן נפשו על הדבר, מעלה עליו הכתוב כאילו הוא שהחל.
וכמובן, הדברים טעונים ביאור: מה היתה המסירות נפש הגדולה של שאול בזה, עד כדי 
כך שמשבחים אותו כאילו הוא התחיל בקרבנות בעוד שאנו יודעים שהקדימוהו בהקרבה 

אבות העולם?!
וביאר הגה"צ רבי חיים זייצ'יק זצ"ל (בספרו אור חדש) ששאול היה המלך הראשון בישראל 
שנתן לבו להקריב את הקרבן על מפתן מלכותו, והיינו שצעדו הראשון בגינוני המלכות, היתה 

קודם כל ההכנעה וההקרבה להקב"ה שנתן לו את המלכות.
כל הקרבת הקרבן - אמר רבי חיים - הייתה באופן של ענוה גדולה. שהוא המלך בעצמו 

בנה את האבן הראשונה, ואח"כ בנו אחרים את המזבח עד כלותו.
נמצא שמעלת וגדולת המלכות לא השפיעו על שאול לשנות ולהפחית מענוותנותו הגדולה 
כפי שהיה קודם שנעשה מלך. הוא נותר בענוותנותו וניצל את ההזדמנות שניתנה לו מהשמים 
להקריב קרבן בתור מלך, ועשה זאת כאחד העם. זוהי גדלות ומסירות מיוחדת שלא בטבעם 

של בני אדם והנהגתם, בשעה שעולים לגדולה.
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משים עצמו כמי שאינו...
כאשר שהה פעם הגאון רבי משה אריה 

(גאב"ד העד"ח) בחו"ל, התאכסן  פריינד זצ"ל 
במלון עם בן משפחתו אשר לווהו. באותו מלון 

התארחו עוד שני ראשי ישיבות מפורסמות.
באחד הימים שהו כולם יחד ב"לובי" של 
המלון, ובין שני ראשי הישיבות התפתחה שיחה 
בדברי תורה, אחד מהם הקשה קושיה עצומה 
מה  לו  השיב  והשני  הש"ס,  מסוגיות  באחת 
שהיה נראה לדעתו. הרב פריינד לא התערב 
בשיחתם, אלא ישב בשקט מן הצד כאילו אין 

זה נוגע לו ואינו מתמצא כלל בנושא הנידון.
כשהלכו משם ראשי הישיבות, העיר הרב 
פריינד כבדרך אגב למלווהו: "הקושיה ששאל 
הראשון נמצאת במהרש"א במסכת פלונית 
דף פלוני והתירוץ שהשיב השני נמצא בספר 

פלוני סימן פלוני..."
נדהם המלוה מהפלגת השתיקה של הרב 
פריינד ושאל בתמיהה: "מדוע אם כן שתק 
ולא אמר להם מאומה"? אך הרב לא הבין 
משוחחים  אנשים  "כששני  ואמר:  שאלתו 

בינם לבין עצמם, מה לי להתערב"?!
משה רעיא מהימנא

מקומו של העניו...יי 
אחד ממקורבי המגיד ממזריטש שהיה 

למגיד  נכנס  מעסקיו,  נתדלדל  ועשיר,  למדן 
ושפך לפניו מרי שיחו. שאלו המגיד: איך זה 
יתכן להיות עשיר וגם למדן, הלא חז"ל אמרו: 
הרוצה להחכים ידרים, והרוצה להעשיר יצפין, 

ואיך מקשרים את הדרום עם הצפון?!
שתק האיש. נענה המגיד ואמר: "מי שהוא 
אין ואפס בעיני עצמו ואינו תופס מקום, יש לו 

מקום בכל מקום, גם בצפון וגם בדרום"...
חס"מ



הזולת  עם  חסד  לגמול 
ולהטיב עמו !

נלמד מהפסוק: "ושמר ה' אלוקיך לך את 
הברית ואת החסד" (פרק ז-יב)

ואמרו חז"ל: תניא שלוש מתנות טובות נתן הקב"ה 
גומלי  חסדים.  גומלי  ביישנים,  רחמנים  לישראל. 
חסדים מנין. דכתיב "ושמר ה' אלוקיך לך את הברית 
נלמד  וכן  ה"א).  פ"א  קידושין  (ירושלמי  החסד"  ואת 
והביא  יא-כב).  (פרק  דרכיו"  בכל  "ללכת  מהפסוק 
רש"י דרשת חז"ל: מה הוא רחום אף אתה רחום, מה 

הוא גומל חסדים אף אתה גמול חסדים.
(בבא מציעא פה:): כשהיו  מספרים חז"ל בגמרא 
רבי חנינא ורבי חייא מתנצחים זה עם זה בהלכה, 
אמר רבי חנינא לרבי חייא: וכי עמי אתה מתנצח, 
הרי אילו תשתכח ח"ו תורה מישראל, הייתי מחזירה 
בפילפולי! השיב לו רבי חייא אני עושה לתורה שלא 

תשתכח מעיקרא.
מה היה עושה רבי חייא? זרע זרעוני פשתן וקלע 
בשרם  והאכיל  צביים  בהם  וצד  רשתות  ממנו 
ליתומים, ומהעורות שלהם הכין מגילות קלף וכתב 
עליהם חמשה חומשי תורה ולימד בהם ילדים. ובכך 
עשה שלא תשתכח תורה מישראל. ועל כך אמר רבי 

הקדוש: "כמה גדולים מעשי חייא".
את  חייא  רבי  האכיל  מדוע  להבין:  וצריך 
יוסף  רבינו  זאת  ביאר  הצביים?  מבשר  היתומים 
חיים מבגדד זצ"ל (בספרו בן יהוידע) משום שרצה 
בזה לשתף את מצות לימוד תורה עם מצוה נוספת 
של גמילות חסדים וצדקה, כדי שתגן עליו מצות 
גמילות חסדים וצדקה, שיביא לימוד התורה לידי 

גמילות חסדים.
עוד מבאר הבן יהוידע, במה נחלקו רבי חנינא 
ורבי חייא? באיזה נקודה וסברה התווכחו ביניהם? 
אלא רבי חנינא היה עוסק רק בתורה יומם ולילה 
דרכו  היתה  חייא  רבי  אך  חסדים,  בגמילות  ולא 
זו  ובסברא  בגופו.  חסדים  בגמילות  גם  לעסוק 
טוב  לא  חנינא:  לרבי  אמר  חייא  שרבי  נחלקו, 
אתה עושה בזה שאתה מונע עצמך לגמרי מגמילות 
חנינא  ורבי  בשניהם.  לאחוז  עליך  אלא  חסדים, 
אמר להפך, שלא טוב לבטל מעסק התורה אפילו 
לרגע. והביא חיזוק לדבריו מכך שע"י שהיה חריף 
ח"ו,  שישתכחו  הלכות  להחזיר  יוכל  בתורה,  וכו' 

ע"י פילפולו.
חסדים  גמילות  כי  לו  השיב  חייא  רבי  ואילו 
הלכות  ישתכחו  שלא  שמגין  גדול  כה  שכרה 
מישראל, וממילא לא יהיה צורך להחזירם בפילפול. 
והוכיח זאת בתאור מעשיו כיצד משלב את גמילות 
החסדים עם עסק התורה ואז ראויה גמילות חסדים 
כזו להגן שלא תשתכח שום הלכה מחכמי ישראל.

בספר שבט מוסר (פרק ל) כתב הגאון רבי אליהו 
שהקב"ה  עיניו,  לנגד  "ישיב  זצ"ל:  מאיזמיר  הכהן 
מקור הצדקות והחסדים, ותמיד, בלי הפסק רגע, 
עןשה צדקה וחסד בעולמו עם הכלל ועם הפרט. 
וכיון שכן, כאשר יזדמן ביד האדם לעשות צדקה 
והשליח  שלוחו,  עשהו  שהקב"ה  נמצא  וחסד, 
של  "שלוחו  מא:)  (קידושין  חז"ל  כדברי  כמשלח, 
אדם כמותו". וא"כ, כמה שמחה צריך שיקח האדם 
בעצמו, וכמה השתדלות וזריזות נמרץ לעשותו, כיון 
שנעשה שליח של בוראו, וכמה מהכבוד והמעלה 
עליון  מלאכי  כי  ותחתונים,  מעליונים  לו  יגיע 
ישמרוהו ויכבדוהו, ביודעם דשלוחו של מקום זה. 
והמכבד לשליח כאילו מכבד למי ששלחו, וגם חוט 

של חסד משוך עליו..."
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"מצות חסד שאי אפשר כעת ע"י אחרים..."
המעשה שלפנינו התרחש בשנותיה הראשונות של ישיבת בית מאיר 

בב"ב. אחד התלמידים נזקק פעם לצאת מהישיבה בשעת הצהרים, בדרכו 
עבר סמוך לאתר בניה. והנה רואה לתדהמתו את הגאון רבי יעקב ישראל 
קנייבסקי - הסטייפלער זצ"ל עומד סמוך לאחת הקירות, ומחזיק בשארית 

כוחותיו באבן הקבועה בקיר.
הוא ניגש לסטייפלער ושאלו בחרדה: מדוע עומד כאן הרב בחום כזה 
דקות  לפני  כאן  "עברתי  בפשטות:  השיבו  והסטייפלער  הפועלים?!  כאחד 
לחנות  לגשת  מוכרח  הוא  כי  לי  אמר  היהודים  הפועלים  ואחד  אחדות, 
הסמוכה לכמה רגעים, והיות שהניח כעת אבן גדולה על מלט רטוב, הוא 
חושש כי האבן תפול. על כן ביקש אם אהיה מוכן לעמוד כאן במקומו 
לשמור על האבן עד שישוב... פניתי כה וכה ראיתי כי אין איש, וחשבתי 
בדעתי כי מכיון שזוהי מצות חסד שאי אפשר לעשותה כעת ע"י אחרים 

הריני מחוייב בה. נכנסתי לכאן כדי לקיימה בהידור".
הבחור שהיה נסער ממראה עיניו, ניגש אל החנות הסמוכה לשם נכנס 
ברחבות  הצהרים  ארוחת  את  סועד  הפועל  את  רואה  הוא  והנה  הפועל 
ובסבלנות, הוא הרעים עליו בקולו: "איזו חוצפה! האינך מתבייש להטריח 
יהודי זקן ותלמיד חכם מופלג לעמוד שם במקומך"?! ומיד רץ הבחור וביקש 
מהסטייפלער לשוב ללימודו והוא יעמוד במקומו לשמור על האבן עד שובו 

מתוך מאמרשל הפועל.
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"עיקר החיים לעשיית חסד..."
רבינו הגרא"מ שך זצ"ל נהג למסור שיעור קבוע בכולל "תורה וחיים" 

של תלמידו חביבו הגאון רבי שמעון בעדני שליט"א. בשנת תשל"ב אחרי 
שעבר הרב שך ניתוח קשה הזהירו אותו הרופאים שעליו להמנע ממאמץ 

יתר. ואולם הרב שך המשיך למסור שיעור בכולל.
העירו מקורבי הרב שך בפני הרב בעדני כי מסירת השיעור אצלו בכולל גובל 

בפיקוח נפש כי זה בנוסף לשעורים שאומר בישיבה וזה עומס גדול מידי עבורו.
עלה הרב בעדני לביתו של הרב שך ואמר: שמעתי שראש הישיבה חלש. 

מבקש אני שיפסיק את אמירת השיעורים עד שיתאושש.
התרגש הרב שך וענה נחרצות: "דעו לכם עיקר החיים - עשיית חסד! בלי 
להעניק ולתת אין טעם בחיים!" הצביע הרב שך על ריהוטו הדל והמשיך: 
"ואני אין לי מה לתת אלא תורה! יש לי מעט תורה לתת, ואם זאת לא 
אעשה, מה טעם יש בחיי. איך אעשה את העיקר לטפל ואת הטפל לעיקר?! 
איך אוותר על החסד בכדי לשמור על החיים, אם עיקר החיים הם בשביל 

קנין תורההחסד!"
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אין תורה בלי חסד...

סיפר נכדו של הגרי"ש אלישיב זצ"ל: "פעמים רבות שמעתי את זקני 
מתבטא שתורה בלי חסד אין הפירוש שיש תורה שחסר לה חסד, אלא עמוד 

התורה שבור כשאין עמוד של חסד!
רואים  לא  אנו  הרי  בחסד  עוסק  הסבא  מתי  ושאלתי:  עוז  "הרהבתי 

שהסבא הולך לבקר חולים ולסייע לנזקקים?
"נענה ואמר לי: "החסד שלי הוא כשאני מפסיק ללמוד ועונה לאנשים על 

כתבי הגרי"ששאלותיהם, זהו דבר מאוד קשה עבורי..."!

חסד בגופו ובממונו...ה 
בילדותו  העד"ח)  בד"צ  (חבר  זצ"ל  זלוטניק  אליהו  רבי  הגאון  כשלמד 

בת"ת עץ חיים, התיתם מאביו בהיותו כבן שש. אמו האלמנה היתה עניה 
מרודה עד שלא היה לה כסף לרכוש ביגוד לילדיה.

הצדיק רבי אריה לוין זצ"ל ניגש בתחילת החורף אל הילד ואמר לו: "לך 
להכין  איתו  סיכמתי  החייט.  של  חנותו  אל  לגשת  לאמך  ותאמר  הביתה 

בשבילך מלבוש חורף, בגד יפה התואם למידתך".
במועד שהבגד היה אמור להיות מוכן, הלך רבי אריה עם הילד לראות אם 
הבגד לבוש עליו יפה. למרות טירדותיו הרבות פינה רבי אריה מזמנו ללכת 

דרך אבותעם הילד לחייט על מנת לשמחו.



על  במצוות  להדר  שלא 
חשבון פגיעה בזולת!

ה'  את  "לאהבה  מהפסוק:  נלמד 
אלוקיכם ללכת בכל דרכיו ולדבקה 

בו" (פרק יא-כב)
הוא  רחום.  תהא  ואתה  רחום  הוא  רש"י:  וכתב 
 - נלמד  מכאן  חסדים.  גומל  ואתה  חסדים  גומל 
שקיום  זצ"ל -  ניימן  יעקב  רבי  הגה"צ  אומר  היה 
מצוות שבין אדם למקום מותנה בשמירה וזהירות 
בשעה  שגם  לחברו.  אדם  שבין  בענינים  יתירה 
הבורא,  מצוות  בקיום  ומתדבק  האדם  שמתעלה 
אל לו לשכוח את הציווי, ללכת בכל דרכיו מה הוא 

רחום וכו', וממילא להזהר שלא לפגוע בזולתו.
עצמו  על  שמחמיר  למי  סכנות  כמה  ישנן 
כשאינו במדריגה שראוי לו להחמיר. בספר מי 
דעת (על רבינו יונה - אבות) הובא מכתבי הגאון 
הסכנות  שאחת  זצ"ל  שפירא  שמואל  משה  רבי 
היא בזה שהוא מסתכל על זולתו שאינו מחמיר 
מה  וזה  לגמרי.  מבטלו  והוא  כעבריין  כמוהו, 
שגורם לו להמשיך ולבקר גם את גדולי ישראל 

שאינם נוהגים בחומרות שהוא נוהג.
וסיפר רבי משה שמואל על הגאון מוילנא שביקר 
בשעתו את דרך הלימוד של בעל האורים ותומים, 
העצומה  גדלותו  את  לשער  נוכל  שלא  ואפילו 
בתורה של הגר"י אייבשיץ בעל ה"תומים", אבל 
הגר"א טען שדרך לימוד זו יכולה להביא לזילזול 
בהראשונים, שכן ה"אורים ותומים" מתרץ הרבה 
קשיות של הראשונים בחריפותו, ועלולים לחשוב 
כאילו מופלג הוא בתורה יותר מהראשונים ויבואו 

לזלזל בהם חלילה.
שמואל  משה  רבי  מביא  מעניינת  ראיה 
מהגמרא, ממנה ניתן ללמוד כי "המחמיר" בעוד 
דינו  אחת  כי  הסוברים  יש  לכך,  ראוי  אינו 
להיות חבוש בבית האסורים... הגמרא (ב"ק דף 
מנעלים  שנעל  זעירא  אליעזר  על  מספרת  ט:) 
שחורים שלא כשאר אנשים, ועמד במקום הומה 
גלותא  ריש  של  מביתו  אנשים  פגשוהו  אדם. 
כי  להם  השיב  ככה?  על  ראה  מה  ושאלוהו: 
מתאבל הוא על ירושלים. תמהו עליו: וכי אתה 
אדם חשוב כזה הראוי להתאבל על ירושלים 
[בצורה מחמירה שכזו]?! אין זאת אלא מתוך 

גאוה, וחבשוהו בבית האסורים..
ואמנם הוכיח להם אליעזר זעירא כי גברא 
רבה הוא, וראוי להחמיר ולהתאבל באופן זה 
ביקש  הוא  זאת?  הוכיח  וכיצד  ירושלים.  על 
ובכל  בתורה  מקום  בכל  שאלה  שישאלוהו 
נושא... ולהווכח אם לא יודע. נמצאנו למדים 
על  להחמיר  הראוי  זה  מיהו  כי  זה  ממעשה 
עצמו? רק זה שמכיר בעצמו כי יודע הוא את 
כל התורה וכל רז לא אניס ליה, הוא הגברא 
רבה שרשאי לחדש מעצמו מנהגים וחומרות 
כיצד לקיים את ההלכה המחייבת להתאבל 
על ירשלים. שכן אם אינו גברא רבה אין זה 

אלא יהורא. ע"כ מדברי הגרמ"ש שפירא.
זצ"ל  דסלר  הגרא"א  שסיפר  מה  וידוע 
בהקשר לכך על הסבא מסבלודקה - הגה"צ 
בחור  ראה  שפעם  זצ"ל  פינקל  צבי  נתן  רבי 
מהדר ומדקדק לקבל שבת בצהרי יום שישי. 
פנה אליו רבי נתן צבי ואמר: "מה יתן ומה 
על  תביט  שבודאי  אחרי  ההידור,  לך  יוסיף 

כולנו כעל מחללי שבת"...
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לשנות כמנהג בעל הבית...
הגאון רבי שלמה אלישיב זצ"ל (בעל ה'לשם') עלה לבדו לארץ הקודש, ובני 

ביתו באו בעקבותיו מאוחר יותר. בשנה הראשונה התגורר לבדו בדירה קטנה 
בירושלים. הצדיק רבי אריה לוין זצ"ל שידע על בדידותו, הזמינו להתארח על 
שולחנו בליל הסדר, ובאורח נדיר נענה בעל ה'לשם' להזמנה בחיוב, לאושרו 

ולשמחתו של רבי אריה.
ימים אחדים לפני החג, ניגש רבי אריה אל בעל הלשם והתעניין אצלו על 
ביתו  לבני  להורות  שיוכל  בכדי  בפסח  מקפיד  הוא  עליהן  והחומרות  ההנהגות 
להשגיח ולהדר בהן עבורו. אך בעל ה'לשם' השיב בפשטות, כי אין לו שום חומרות 

מיוחדות וכי הוא סומך על הכשרות בביתו של רבי אריה בעינים עצומות...
לשנה הבאה, כאשר הסב בעל ה'לשם' עם רעייתו בליל הסדר בביתו הפרטי, 
נהג הוא כהרגלו בכל החומרות וההקפדות הרבות כמימים ימימה. בהזדמנות 
מסויימת סיפרה זאת הרבנית לרבי אריה כמשיחה לפי תומה, מיהר אז רבי 
בעל  לו  השיב  שעברה.  משנה  מנהגו  שינוי  פשר  על  רבו  את  לשאול  אריה 
ה'לשם' כי בשנה שעברה מכיון שהתארח בביתו היה עליו לנהוג כפי שנוהג 
בעל הבית, ובעקבות כך ערך "התרת נדרים" על מנת שיוכל לשנות ממנהגו כל 
השנים בפסח ולנהוג כמנהג בעל הבית... אך השנה שזכה להסב בביתו במחיצת 

בני משפחתו, הרי הוא שב לנהוג כפי שנהג כל השנים.
"הדבר מוסכם גם על רעייתי, כי הסכם ברור  והוסיף בעל הלשם ואמר: 

ערכתי עמה קודם נשואינו להחמיר ולהקפיד הקפדות וחומרות שונות".
ספר דרך אבות
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כמנהג המארח...
מאזני זהב היו להגאון רבי בן ציון אבא שאול לשקול מה הנהגת הדין ומה 

לפנים משורת הדין. מה חומרא ומה הידור. מתי לנקוט בו, ומתי לא. כשלעצמו, 
לא אכל אלא משחיטת תלמידו רבי ציון חוכיימה זצ"ל שנבחן והשביע את 
רצונו. אבל כשהתארח בבית קרוביו או בסעודת מצוה ונשאל: "האפשר להגיש 

עוף בהכשר פלוני", ענה: "אפשר!"
כשלעצמו, השהה את התבשיל בשבת על גבי פח שכיסה את הכיריים, אבל 
כשהתארח ב'שבת חתן' משפחתית אמר למארחו: "אם מנהגך להשתמש בפלטה 
חשמלית, אל תטרח לשנות מנהגך בגללי", גם אם יש בה כמה דרגות חום, ודינה 

לשיטתו (אור לציון ח"ב-יז, א) כאינה גרופה וקטומה.
כשלעצמו, לא אכל בשר שהתעוררה לגביו שאלה, אך כשהשתתף בברית מילה 
אצל קרובו והתעוררה שאלה - ומובן יש לדעת מה היתה ועל סמך מה התירה 

- אמר לבעלת הבית הנרעשת: "אני הראשון שאוכל מהתבשיל!"
יגילו במלכם

כי 

א

מעט שימת לב...
אצל  בהיותי  אחד  יום  זצ"ל:  גנחובסקי  אברהם  רבי  הגאון  של  בנו  סיפר 

אבא, סיים לדבר עם אברך צעיר, וכאשר יצא הלה מהבית אמר לי שאברך 
זה מופלג מאוד בלימודו ובהליכותיו. וכשאמרתי לו מיהו אביו של אותו אברך 

הבטיח לי: "כשאפגוש את אביו אשבח את בנו"...
והנה לא עבר זמן רב וראיתי את אביו של אותו אברך נכנס עם עוד אדם 
אל אבא. כשיצאו, שאלתי את אבא האם אכן שיבח את בנו כפי שאמר, והשיב 
בשלילה, שאלתי מדוע? וענה לי: "לא שמת לב. ישב שם בחדר עוד אדם שאינני 
יודע מה טיבם של ילדיו, ואם אני משבח לאחד מהם את בנו, הרי זה עלול 

אגן הסהרלצבוט לשני בלב על שהוא זכה לזה"...
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לחשוב על הזולת...
עקב מחלתו של הגאון רבי אברהם פאם זצ"ל אירגנו מנין בביתו. באחת 

השבתות המושלגות, הכניסו הבאים לתפלה ברגליהם בוץ ורפש וכשיצאה השבת 
היתה ריצפת הבית מלוכלכת מאוד.

והנה במוצאי שבת נשמע צילצול בפעמון הדלת, ובפתח עמדו תלמיד לשעבר 
עם בנו שהתפללו במנין באותה שבת. "באנו לשטוף את הריצפה". אמרו. לפני 
שנתן הרב פאם את הסכמתו שאל שתי שאלות: "האם אשתך יודעת שאתה כאן?!" 
ו"האם סיימת לעזור בביתך שלך?!" רק אחרי תשובתו החיובית הסכים שהשנים 

אהוב על כולםישטפו את הריצפה.



בעיצומה של תקופת השידוכים שלי, הגיע ההזמנה.

להשתתף  משתייכים,  אנו  אליה  החסידית  מהחצר  ההזמנה 
בשבת שבע-ברכות של נכד האדמו"ר.

יצאנו מהבית אבא, אני אליהו הבכור ושני אחי שמעל גיל 
בר-מצוה.

אחי שמחו וצהלו לקראת השבת המרוממת והמהנה, אבל 
הסיבה:  עליז.  רוח  ממצב  מאוד  רחוקים  היינו  ואבא  אני 
חודש לפני שבת זו הציעו לי הצעה מאוד מיוחדת ממשפחה 
מאז  וחצי  שבועיים  חלפו  כבר  ולבבית.  חמה  מפורסמת, 
ענינו תשובה חיובית, אבל הצד השני "סחבו" וענו כל הזמן 
תשובות מעורפלות שסחטו אותנו רגשית. כי מצד אחד הם 
 - אותנו  משמחת  מאוד  שהייתה   - חיובית  תשובה  ענו  לא 
ומצד שני גם לא זכינו בתשובה שלילית שהייתה מאפשרת 
שמחה  ב'אין  מזכה  הייתה  [וגם  אחרות  להצעות  לגשת  לנו 

כהתרת הספיקות']

אז כך, בעודנו במצב רוח קודר של "קרחים מכאן ומכאן", 
יצאנו להשתתף בשמחה. הגענו לבית המדרש הגדול של החסידות 
שלנו, לפליאתנו הרבה כבר היו כל החניות במקום תפוסות - 
למרות השעה המוקדמת יחסית. נסענו לאורכו של הרחוב הלוך 

ושוב, הסתובבנו גם ברחובות סמוכים והכל תפוס.

לפתע, כשחלפנו שוב בסמוך לבית המדרש הצביע אחי על 
מקום מסוים בסמוך מאוד לבית-מדרש: "הנה, יש חניה!" המקום 
הריק כביכול ציפה שאבא יחנה שם את רכבו. התפלאנו איך 
נותרה חניה מוצלחת שכזו פנויה, אך לא התעמקנו בכך יותר 
מידי. הודנו להקב"ה וחיש נסחפנו לקלחת ההכנות לכבוד השבת 

המרוממת.

* * *

בצילו של הרבי שכחנו מכל טרדותינו והתעלינו "טפח מעל 
גבי הקרקע". כך, בהתעוררות עצומה סיימנו קבלת-שבת ומעריב 
ופנינו לסעודת שבת ההמונית לרגל השמחה, והטיש המרומם. 
בחצות ליל יצאנו מבית המדרש לכיוון הפנימייה הסמוכה בה 
התאכסנו, והנה חשכו עיננו: המכונית שלנו כמעט נעלמה, היא 

הייתה מוסתרת כמעט כולה תחת הררי-אשפה!

בהינו אחד בשני, אך לא נותר לנו משהו לעשות. שבת היום 
להשם.

במשך כל השבת עקבנו אחר מצב הרכב, וליתר דיוק אחר 
גובה האשפה שכיסה אותו.

מיד עם צאת השבת מיהרנו למקום. למרות אי הנעימות, 
והתחושה הרעה שהלכה וגברה מרגע לרגע, התחלנו לפנות את 

האשפה. מפני כבוד הקוראים לא אכנס לפרטים נוספים, אך 
אומר שזו הייתה חוויה לא נעימה בלשון המעטה.

לאחר שסיימנו את המשימה, התניע אבא את הרכב והחנה 
כדי  המדרש  לבית  חזרנו  משם  רחובות.  כמה  במרחק  אותו 
להשתתף בהמשך בסעודת מלוה-מלכה. עם סיום השבת כולה 
ארזנו את החבילות וחזרנו הביתה. איך שנכנסנו הבחנו שפניה 
של אמא קורנות באופן מיוחד: לשמחה מה זו עושה? אמא לא 

ענתה אלא רמזה שתספר לנו מאוחר יותר...

* * *

שעה  רבע  בהתרגשות:  וסיפרה  יצאה  ואמא  נרדמו  הילדים 
לפני שנכנסתם התקשר השדכן עם תשובה חיובית!

כבר   - שלנו  החסידית  בחצר  כמקובל   - פגישות  שתי  בתוך 
שברנו צלחת.

* * *

התרחש  מה  לי  ונודע  המעגל  לי  נסגר  החתונה  לאחר  רק 
באותו ערב:

ביררו  הם  אשתי,  למשפחת  שמי  עם  ההצעה  הגיעה  כאשר 
ושמעו אינפורמציה מאוד טובה. אך מה שעיכב בעדם מלתת 
תשובה חיובית היה הדבר הבא: במסגרת הבירורים הם שמעו 
כי אנו משפחה "רצינית ומאופקת" (מה שבהחלט נכון...) בהיותם 
בסגנון  משפחה  עם  להתקשר  העדיפו  ולבבית,  חמה  משפחה 

שלהם.

מפנים  אנו  כיצד  חותני-לעתיד,  הבחין  שבת  מוצאי  באותו 
ידע  לא  הוא  המדרש.  בית  ליד  רכב  שהסתירו  אשפה  הררי 
שהרכב שייך לנו, אלא חשב שהתגייסנו לעשות חסד עם יהודי 
שרכבו נקבר תחת האשפה. באותו רגע נפלה אצלו ההחלטה: 
משפחה איכותית שכזו, שלא נשארת אדישה נוכח מצוקת הזולת 
- אפילו במחיר כזה של אי נעימות - לא ייתכן שהם כל כך 

מאופקים ורציניים.

השידוך מתאים! 

* * *

במקרה הנוכחי מדובר בעוד אחת מנפלאות ההשגחה, אך 
ככלל האמת היא שכל מי שגומל חסד עם הזולת מתוגמל 

מהסביבה. רואים בו אדם חיובי! רוצים בקרבתו! ובשמחתו!

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


